
Af Torben Duch Holm
torben.holm@nordjyske.dk

NORDJYLLAND: En ny udvik-
lingsstrategi for Nordjylland 
skal øge mulighederne for at 
skabe ny job. Det er regerin-
gens evaluering af kommu-
nalreformen, der fører til, at 
der sker en sammenlægning 
af to udviklingsplaner.

Blandt nordjyske regions-
politikere ser man store mu-
ligheder i udarbejdelsen af 
den ny strategi.

- Målet med den ny regio-
nale vækst- og udviklings-
strategi er først og fremmest 
at skabe arbejdspladser. Det 
er helt afgørende for at få 
folk til at blive boende i 
Nordjylland, og det har også 
betydning for bestræbelser-
ne på at skabe tilflytning, si-
ger Otto Kjær Larsen (V), der 
er formand for regionens 
rådgivende udvalg vedrø-
rende vækst, innovation og 
kompetencer. 

Hidtil har regionerne skul-
let lave regionale udvik-
lingsplaner. Det er de udvik-

lingsplaner, der nu er slået 
sammen med de vækststra-
tegier, som de regionale 
vækstfora har stået for.

Kritik fra DF
Beslutningen om at slå de to 
udviklingsplaner sammen er 
truffet af Folketinget. Den ny 
plan bliver dog ikke mødt 
med udbredt begejstring.  
For nylig bad Dansk Folke-
partis udviklings- og er-
hvervsordfører, Hans Kristi-
an Skibby, erhvervs- og 
vækstminister Henrik Sass 
Larsen (S) redegøre for den 
ny plan. 

Hans Kristians Skibby 
frygter, at den ny regionale 
vækst- og udviklingsstrategi 
mere vil tilgodese de store 
byer og kommuner, og i min-
dre omfang de små kommu-
ner.

- Efter min mening flytter 
lovændringen mere kompe-
tence over til regionerne. 
Jeg havde hellere set, at det 
havde været kommunerne, 
der havde fået mere at sige. 
Kommunalreformen gav 

langt færre kommuner, og 
det gør det mere enkelt for 
kommunerne at lave et sam-
arbejde, siger Hans Christi-
an Skibby.

i sit skriftlige svar lægger 
erhvervs- og vækstministe-
ren vægt på, at regionen skal 
inddrage kommunerne i ud-
arbejdelsen af en vækst- og 
udviklingsstrategi.

Aalborg er vigtig
- Den ny strategi skal bl.a. 
styrke ejerskabet i både 
kommuner og regioner til 
arbejdet med vækst og ud-
vikling, så strategiens mål 

Øget  
indsats  
for job
ERHVERVSUDVIKLING: Ny udviklings- 
strategi for Nordjylland skal styrke  
både Aalborg og yderområder

Af Søren Wormslev
soeren.wormslev@nordjyske.dk

KØBENHAVN: Staten får mere 
for pengene, hvis man laver 
en ny Limfjordsforbindelse 
via Egholm, end hvis den 
etableres øst for Aalborg. Og 
når staten investerer i nye 
trafikanlæg, er man ”tvun-
get til at se på de steder, der 
har den bedste forrentning”.

Det fastslog den ny trans-
portminister, Magnus Heu-
nicke (S), i går i Folketingets 

spørgetid, da han for første 
gang som minister blev ud-
frittet om sit syn på en tredje 
Limfjordsforbindelse.

Det var det nordjyske fol-
ketingsmedlem Preben 
Bang Henriksen (V), der bad 
Magnus Heunicke om hans 
personlige holdning.

Ministeren pointerede, at 
det er for tidligt at lægge sig 
fast på, hvor en ny forbindel-
se skal gå. Trafikforligsparti-
erne aftalte i fjor, at tallene i 
den såkaldte VVM-redegø-

relse om en ny fjordforbin-
delse skal opdateres med en 
ny regnemodel. Resultatet 
af disse beregninger forelig-
ger endnu ikke. 

Men, fremhævede Mag-
nus Heunicke, de hidtidige 
beregninger har vist, at for-
rentningen af statens inve-
stering ved en Egholm-for-
bindelse er 7,8 pct., mens 
den i en ny østlig forbindelse 
er 2,2 pct. 

Han slog fast, at staten 
skal se på, hvor pengene for-

rentes bedst.
- Når det er sagt, skal man 

huske, at der i en Egholm-
forbindelse også er miljø-
mæssige og menneskelige 
aspekter, sagde ministeren.          

Stavnsbundne borgere
I sit svar til Preben Bang 
Henriksen gav Magnus Heu-
nicke samtidig - i lighed med 
forgængeren, Pia Olsen 
Dyhr (SF) - et klart signal 
om, at man hurtigst muligt 
bør hjælpe de lodsejere 
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Hans Christian Skibby (DF) fryg-
ter, at den ny strategi mest til-
godeser store byer og kommu-
ner.

Ny minister vil også   hjælpe lodsejere
TRAFIK: Naboer til mulig linjeføring for en tredje Limfjordsforbindelse  
har brug for en afklaring, siger transportminister Magnus Heunicke (S)

KØBENHAVN: Bustrafikken i 
Danmark skal stige med 50 
procent fra 2009 til 2030. 
Det besluttede et bredt 
flertal i Folketinget i 2009. 
Men de lagde ingen planer 
for, hvordan målet skulle 
nås.

Og det udløste onsdag 
kritik fra Det Miljøøkono-
miske Råd.

- Hvor der for togtrafik-
ken er flere investerings-
projekter i gang for at øge 
passagertilgangen, er der 
ikke en overordnet strategi 
for, hvordan en stigning på 
50 procent i bustrafikken 
skal opnås, konstaterede 
de såkaldte miljøvismænd.

I stedet er det op til de 
enkelte kommuner og regi-
oner at skaffe flere passa-
gerer i busserne, og vis-
mændene vurderer, at selv 
med ”en meget ambitiøs og 
koordineret satsning på 
hele busområdet” vil det 
blive svært at opnå det er-
klærede mål.

Den vurdering deler tra-
fikforsker Niels Melchior, 
som er ekstern lektor på 
Aalborg Universitet.

- Passagervæksten kan 
ikke realiseres, hvis der ik-
ke kommer nogle flere 
busser ud at køre. Det er 
lidt letkøbt, at Folketinget 
vedtager en transportpoli-
tik med nogle målsætnin-
ger, og så vil man ikke være 
med til at skaffe de midler, 
der er nødvendige for nå 
dem, siger han.

Hvis ikke der kommer 
flere penge til busdriften, 
vil den blive forringet i 
fremtiden, advarer han.

- Omkostningerne stiger 
mere, end man kan hente 
ind på billetindtægter. Der 
er sket en tilpasning, hvor 
man har skåret nogle ruter 
væk, som ikke var særligt 
nødvendige. Men hvis man 
skærer yderligere begyn-
der man at få en busdrift, 
der ikke er særligt brugbar, 
vurderer trafikforskeren.

Hos Danske Regioner 
har man droppet tanken 

om at nå en passagervækst 
på 50 procent inden 2030, 
og i stedet arbejder man nu 
med en målsætning på 40 
procent.

Men også dette mål kræ-
ver investeringer fra sta-
ten, mener næstformand 
Carl Holst (V), som efterly-
ser 400 millioner kroner til 
at sende flere busser på ve-
jene.

- Fra passagerundersø-
gelser ved vi, at folk gerne 
vil tage bussen, hvis ikke 
det betyder væsentligt læn-
gere rejsetid i forhold til bi-
len, og hvis bussen har så 
høj frekvens, at man ikke 
behøver kigge på uret hele 
tiden, forklarer Carl Holst.

Han mener samtidig, at 
regeringen mister en del af 
effekten ved de store inve-
steringer i Togfonden, hvis 
ikke bustrafikken opgrade-
res.

- En stor del af dem, der 
sidder i toget, er kommet 
til stationen med bussen. 
Så hvis man skal have en 
stigning i togtrafikken, 
skal passagererne kunne 
komme hen til stationen, 
påpeger næstformanden.

Han henviser til en ny 
analyse fra Danske Regio-
ner, som viser, at hver tred-
je togpassager bruger bus-
sen enten til eller fra toget.

Transportminister Mag-
nus Heunicke (S) erken-
der, at der mangler en plan 
for busserne.

- Jeg synes, det er en helt 
oplagt idé at lave en bus-
strategi, og den har jeg 
tænkt mig at gribe, siger 
han til Ritzau.

Ministeren vil dog ikke 
love flere penge til busdrif-
ten, da han mener, at Tog-
fonden vil hjælpe med 
skaffe nye passagerer.

- Den vil gøre det mere 
attraktivt at vælge den kol-
lektive trafik, og derfor vil 
der også komme et større 
passagergrundlag for bus-
serne, påpeger Magnus 
Heunicke. /ritzau/

Vismænd:  
Politikere sjofler 
bustrafikken

Der er ikke en overordnet strategi for, hvordan en stigning på 50 
procent i bustrafikken skal opnås, konstaterede de såkaldte mil-
jøvismænd.  Arkivfoto: Bent Bach

 » Borgerne her er stavnsbundne, og det 
er forståeligt, at de er frustrerede. Disse 
mennesker har brug for en afklaring.
 MAGNUS HEUNICKE (S), transportminister

og indsatser får større syn-
lighed og gennemslagskraft.

- Og jeg er sikker på, at den 
ny strategi også vil tilgodese 
de små kommuner. Men her 
i Nordjylland vil Aalborg ha-
ve en vigtig rolle, og man 
kan sige, at når det regner på 
Aalborg, så er der andre ste-
der, som det vil dryppe på.

- På nogle områder er der 
vækstmidler, der kan gavne 
Aalborg, men når vi f.eks. 
ser på EU’s strukturfonde, så 
vil de i høj grad kunne kom-
me yderområderne til gavn, 
siger Henrik Ringbæk Mad-
sen (S), der er formand for 

regionsrådets rådgivende 
udvalg vedrørende trafik, 
klima, kultur og miljø.

Udvalget han er formand 
for skal netop inden for kli-
ma, trafik, kultur og miljø 
bidrage til vækst- og udvik-
lingsstrategien, hvor det dog 
er udvalget, der arbejder 
med vækst, der har den ko-
ordinerende opgave.

- Regionen kan jo ikke blot 
skabe arbejdspladser. Men 
vi kan bidrage til dialogen 
med erhvervsliv, kommuner 
og borgere. Det kan være 
bredt vi skal satse f.eks. in-
den for industrien. Det kan 

også være fødevareerhverv 
og også på det grønne områ-
de, kan der være ny beskæf-
tigelsesmuligheder, siger 
Otto Kjær Larsen.

Han tilføjer, at Aalborg 
Kommune i kraft af sin stør-
relse vil være lokomotivet 
for den nordjyske udvikling.

Iværksætterne
Henrik Ringbæk Madsen 
mener, at man specielt bør 
rette blikket mod små og 
mellemstore virksomheder. 
Det kan være firmaer med 
op til ti ansatte eller med 10-
30 ansatte. 

- Her findes der mange 
iværksættere, hvor der kan 
være store udviklingsmulig-
heder. Og så skal vi tænke i 
ny baner. Her bør det kun 
være fantasien, der sætter 
grænser. Man kunne eksem-
pelvis spørge, om det kun er 
franskmænd, der kan sælge 
østers? Her kunne også væ-
re muligheder i Nordjylland, 
foreslår Henrik Ringbæk 
Madsen.

Også Vækstforum skal bi-
drage til udarbejdelsen af 
strategien. Her træder det 
ny vækstforum for Nordjyl-
land først i funktion 1. april.

langs de to mulige linjeførin-
ger, som på grund af usik-

kerheden om linjeføringen 
ikke kan sælge deres ejen-
domme.

- Borgerne her er stavns-
bundne, og det er forståe-
ligt, at de er frustrerede. Dis-
se mennesker har brug for 
en afklaring, og jeg vil arbej-
de for, at der findes en poli-
tisk løsning på det, sagde 
han.

Preben Bang Henriksen si-
ger til NORDJYSKE, at han 
er yderst tilfreds med Mag-
nus Heunickes svar:

- Jeg stillede hans forgæn-
ger præcis samme spørgs-
mål for få måneder siden. 
Det er helt tydeligt, at det nu 
ikke er en SF’er, men en soci-

aldemokrat, der sidder i mi-
nisterstolen. Det er første 
gang, jeg har hørt en trans-
portminister komme med en 
så klar melding i denne sag. 
At ministeren lægger så stor 
vægt på forskellen i forrent-
ningen mellem de to linjefø-
ringer, er meget vigtigt, når 
man ved, hvad regionsråd 
og byråd i området selv fore-
trækker, siger Preben Bang 
Henriksen.

Han håber, at dét, også af 
hensyn til lodsejerne, kan 
føre til, at linjeføringen nu i 
det mindste lægges fast.

Det er en ny, såkaldt lands-
trafikmodel der anvendes 
ved opdateringen af bereg-

ningerne. Som omtalt i 
NORDJYSKE forleden tyder 
de foreløbige beregninger 
på, at en Egholm-løsning vil 
blive benyttet af markant 
færre køretøjer, end man 
vurderede i en tidligere 
VVM-redegørelse. Dette kan 
formentlig påvirke bereg-
ningerne for, hvor høj en for-
rentning denne linjeføring 
giver staten. 

Til gengæld konkluderer 
Vejdirektoratet allerede nu - 
fordi de aktuelle trafikmå-
linger har vist sig at være for 
lave - at kapacitetsgrænsen i 
Limfjordstunnelen nås tidli-
gere end hidtil antaget. 
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Bistand i 
øjenhøjde

I efteråret sendte 
sammen med Mellemfolkeligt 
Samvirke en læser til Uganda.
Formålet var på læsernes veg-
ne at undersøge, om bistan-
den nytter noget. 
Turen blev beskrevet i en ræk-
ke artikler mellem jul og nytår.
Du kan møde den udvalgte læ-
ser, Ulla Kristensen, der sam-
men med en repræsentant 
for Mellemfolkeligt Samvirke 
fortæller om turen og svarer 
på spørgsmål.på spørgsmål.

Mødet holdes 

torsdag 6. marts kl. 17-19 
på NORDJYSKE Stiftstidende, 

Langagervej 1, 9220 Aalborg Ø. 

Under mødet vil NORDJYSKE være vært 

ved en let anretning.

Af hensyn til traktementet tilmelding senest 

mandag, 3. marts, på mail til

kp10@nordjyske.dk eller telefon 99353409.

Transportminister Magnus Heu-
nicke (S): Vil arbejde for en poli-
tisk løsning, så lodsejerne langs 
de mulige linjeføringer ved, 
hvor de står.

 {Hidtil har regionen i hver 
valgperiode skullet udarbej-
de en regional udviklings-
plan. Samtidig har Vækstfo-
rum skullet lave en vækst-
strategi.

 {De to opgaver bliver nu 
forenet i en regional vækst- 
og udviklingsstrategi.

 {Det er et krav, at regionen 
går i dialog med kommuner-
ne. 

 {Regionen har ikke nogen 
egentlig beslutningskompe-
tence på området.

 {Ændringen er en følge af 
den evaluering, som regerin-
gen af foretaget af kommu-
nalreformen.

FAKTA
NY STRATEGI

Den ny udviklingsstrategi skal 
bidrage til, at der også sker ud-
vikling uden for Aalborg.
 Arkivfoto: Lars Pauli

Ny minister vil også   hjælpe lodsejere
TRAFIK: Naboer til mulig linjeføring for en tredje Limfjordsforbindelse  
har brug for en afklaring, siger transportminister Magnus Heunicke (S)

 » Det er helt tydeligt, at det nu ikke 
er en SF’er, men en socialdemokrat, 
der sidder i ministerstolen.
PREBEN BANG HENRIKSEN (V), folketingsmedlem

Af Hans Christensen
hans.christensen@nordjyske.dk

FREDERIKSHAVN: En prøve-
boring efter skifergas på 
Ovnstrupvej ved Dybvad 
kom et skridt nærmere, da 
Frederikshavn Byråd ons-
dag aften sagde ja til at 
sende en VVM-redegørelse 
over projektet i offentlig 
høring i otte uger fra 12. 
juni til 10. juli.

Desuden vil Frederiks-
havn Kommune indkalde 
til borgermøde, formentlig 
den 10. april.

- Jeg håber, klimamini-
steren eller i det mindste 
hans nærmeste betroede 
medarbejdere vil deltage i 
mødet, sagde Anders 
Brandt Sørensen (S), for-
mand for plan- og miljøud-
valget i Frederikshavn 

Kommune.
Ida Skov, Enhedslisten, 

og Christina Lykke Eriksen 
(SF) kan ikke støtte efter-
søgningen efter skifergas.

- Det strider mod Frede-
rikshavn Kommunes brand 
som klimakommune. Vil vi 
begrænse klimaændrin-
gerne, skal vi ikke hente 
flere fossile brændstoffer 
op af undergrunden, sagde 
Ida Skov, som heller ikke 
kunne få øje på gevinsten 
for Frederikshavn Kommu-
ne.

- Der er ingen lokale ar-
bejdspladser i projektet. Vi 
får generne, og gevinsten 
forsvinder ud af kommu-
nen, sagde Ida Skov.

Enhedslisten er nyt parti 
i byrådet, mens SF hele for-
løbet har protesteret imod 
skifergasprojektet.

Skifergas kom et 
skridt nærmere

Trods modstand sagde Frederikshavn Byråd onsdag aften ja til 
at sende en VVM-redegørelse over projektet i offentlig høring.  
 Arkivfoto: Foto: Kim Dahl Hansen


